
13 فرهنگ و هنر

رویدادها

 سیدعباس صالحی 
سرپرست وزارت ارشاد شد

رئیس جمه��ور، س��یدعباس 
صالح��ی، مع��اون فرهنگ��ی 
وزارت ارش��اد را به سرپرستی 
این وزارتخانه منصوب کرد. به 
گزارش فارس، سرانجام پس از 
انتشار اخبار مختلف درباره سرپرستی ارشاد در 
رسانه ها قرعه به نام سیدعباس صالحی، معاون 
فرهنگی وزیر ارش��اد رقم خورد و رئیس جمهور 
حکم سرپرس��تی وی را امضا کرد. شنیده های 
خبرنگار فارس حاکی است دوشنبه آینده ساعت 
۱۰ مراس��م تودیع علی جنتی، وزیر فرهنگ و 
ارش��اد اسلامی و معارفه سیدعباس صالحی در 
تالار بزرگ وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی برگزار 
می شود. براساس این گزارش، علی جنتی، وزیر 
فرهنگ و ارش��اد اس��لامی دیروز از سمت خود 

استعفا کرد که به تایید رئیس جمهور رسید.

»بادیگارد« 
حاتمی کیا به مونیخ می رود

فیلم سینمایی »بادیگارد« پس از اکران  در 
ایران و برخی نقاط مختل��ف جهان، بزودی در 
سینماهای شهر مونیخ آلمان روی پرده می رود. 
به گزارش مهر، فیلم س��ینمایی »بادیگارد« به 
کارگردان��ی ابراهیم حاتمی کیا و تهیه کنندگی 
احسان محمدحسنی که پس از اکران در ایران 
وارد فاز اکران های بین المللی شد، در کشورهای 
مختلفی چون کانادا، استرالیا، انگلستان، لبنان و 
سوریه روی پرده رفت. بنابر اعلام شرکت آیات 
مدی��ا، در ادامه روند اکران های بین المللی فیلم 
سینمایی »بادیگارد«، این بار شهر مونیخ آلمان 
میزبان پخش این فیلم سینمایی خواهد بود. در 
همین راستا فیلم س��ینمایی »بادیگارد« از روز 
۲۰ الی ۲۳ اکتب��ر برابر با ۲۹ مهر تا ۲ آبان ماه 
در سینما Werkstattkino شهر مونیخ اکران 

خواهد شد. 

نقد فیلمساز مطرح انگلیسی 
از »بی بی سی«

کن ل��وچ، کارگردان سرش��ناس بریتانیایی 
پوش��ش اخبار در ش��بکه بی بی س��ی را بشدت 
سیاس��ی خواند و از این ش��بکه خب��ری انتقاد 
کرد. به گزارش مهر به نقل از گاردین، فیلمس��از 
بریتانیایی با هدف گرفتن بی طرفی بی بی س��ی، 
پوش��ش خبری در این شبکه را بشدت سیاسی 
و دستکاری ش��ده خواند. این کارگردان برجسته 
فضای بی بی س��ی را برای کار کردن فاسد خواند 
و افزود: درک از تنوع آنقدر در این شبکه متفاوت 
است که می تواند به یک درام بدل شود و مفهوم  
خبر در این شبکه باید به چالش کشیده شود. کن 
لوچ در گفت وگو با رادیو تایمز افزود: بی بی س��ی 
کاملا بر نقش خود در شکل دادن به آگاهی مردم 
واقف است و آنچه باید دانست این است که باید 
به حرف مردم گوش کرد در حالی که اخبار این 

شبکه بسیار دستکاری شده و سیاسی است. 

اظهارنظر حسن فتحی درباره  سرمایه گذاری 
در شبکه نمایش خانگی

وجود بخش خصوصی لازم است
حسن فتحی احترام به ذائقه  مخاطب را قدم 
اول موفقیت در شبکه نمایش خانگی دانست 
و گف��ت: برای رونق بیش��تر در این بخش نیاز 
به سرمایه و حمایت از بخش خصوصی است. 
کارگردان »ش��هرزاد« افزود: کشور ما امروز از 
نظر اقتصادی در شرایطی است که باید حضور 
بخش خصوصی را در س��ینما، سریال سازی و 
ش��بکه خانگی مغتنم بشمارد. فتحی با تاکید 
بر جدی گرفتن بخش خصوصی در تولید آثار 
نمایشی افزود: همه در سینما و تلویزیون توافق 
دارند که بخش خصوصی باید وارد میدان شود 
ام��ا در حرف همه متفق القول هس��تیم و پای 

عمل که میان می آید پراکندگی می بینیم.

علیرام نورایی:
»یتیم خانه ایران« تنوع بخش اکران 

خواهد بود
علیرام نورایی با اشاره به فیلم سینمایی آماده 
اکرانش »یتیم خانه ایران« بیان داش��ت: این درام 
تاریخی تنوع بخش اکران خواهد بود. به گزارش 
نسیم آنلاین، وی افزود: »یتیم خانه ایران« فیلمی 
قهرمان محور اس��ت و به روایت بخش��ی از تاریخ 
ایران می پردازد که پیش از این هیچ کس درباره 
آن محصول قابل اعتنایی خلق نکرده بود. نورایی 
ادامه داد: ابوالقاس��م طالبی کوشیده تا جایی که 
ام��کان دارد ماجرای قحطی ایران در ابتدای قرن 
بیستم که به مرگ تعداد زیادی از ایرانیان منجر 
شد را روایت کند. در این فیلم یک فاجعه بزرگ 
انس��انی را می بینی��م؛ فاجعه ای ک��ه نبود منابع 
مطالعات��ی درب��اره آن جای س��وال دارد.  علیرام 
نورای��ی درباره پیش بینی خود از اقبال مخاطبان 
به »یتیم خانه ایران« بیان داشت: اصولا فیلم های 
تاریخی در س��ینمای ایران زیاد تولید نمی شود 
تا بت��وان درباره اقبال مخاطب��ان به ژانر تاریخی 

صحبت کرد.

علی مرادخانی معاون هنری وزارت ارشاد:
ما هر روز به مجلس می رویم 

و می آییم!
معاون امور هنری وزیر ارش��اد با اش��اره به 
حضورش در مجلس گفت: ما هر روز به مجلس 
می روی��م و می آییم و درباره تابلوها نیز مطلب 
خاصی نبوده، دوس��تان بیش��تر می خواستند 
اطلاع پیدا کنند داس��تان چیست؟ به گزارش 
ف��ارس، علی مردادخانی معاون��ت امور هنری 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره حضورش 
در مجلس برای پاس��خگویی عنوان کرد: چند 
م��ورد بوده که درباره اش صحبت کردیم اما در 
مجموع توضیحات ما درباره موقعیت، جایگاه 
و  تشریح مس��ائل معاونت هنری بوده است و 
م��ا توضیحاتی درباره جایگاه معاونت فرهنگی 
- هنری و همچنین پرس��نلش و فضاهایی که 
در آن موجود اس��ت، صحبت کردیم و اساس��ا 
توضیحاتی درباره وظایفش داریم، البته درباره 
کمبودهای موجود نیز بحث هایی مطرح ش��د 
که خوشبختانه امسال کمک هایی شده و نظر 
دوستان درباره همکاری بوده است. مرادخانی 
در ارتباط با بحث های مطرح شده و حاشیه ساز 
درباره خروج تابلوها از گنجینه موزه و نمایش 
آن در آلمان و ایتالیا گفت: درباره تابلوها مطلب 
خاصی نبود، بیش��تر می خواستند اطلاع پیدا 
کنند که داس��تان چه هس��ت، ما به طور کل 
درب��اره همه فضاها صحب��ت کردیم و  گفتیم 
مثلا اگر بخواهد چنین اتفاقی بیفتد ظرفیتش 

چگونه است.

تمدید مهلت ارسال آثار به سومین 
جایزه بزرگ »مرگ بر آمریکا«

مهلت ارس��ال آثار به سومین جایزه بزرگ 
بین الملل��ی »مرگ ب��ر آمریکا« ت��ا ۱۳ آبان 
تمدید ش��د. به گزارش فارس، مهلت ارس��ال 
آثار به سومین جایزه بزرگ بین المللی »مرگ 
ب��ر آمریکا« که ت��ا ۳۰ مهر م��اه ۱۳۹5 اعلام 
ش��ده بود، تا ۱۳ آبان تمدید شد. براساس این 
گزارش، سومین جایزه بزرگ بین المللی »مرگ 
بر آمری��کا« در ۲ بخش اصلی و جانبی برگزار 
می ش��ود که در بخش اصلی عکس، پوستر و 
کاریکاتور و در بخش جانبی مس��تند، کلیپ، 

سرود و ترانه فراخوان داده شده است.

استقبال بازار کتاب 
از »بچه های عاشورا«

5۰۰۰ نسخه از کتاب »بچه های عاشورا« اثر 
طاهره ایبد در قالب ششمین پویش کتابخوانی 
»روشنا« راهی بازار کتاب شد. به گزارش فارس، 
5 هزار نسخه دیگر از کتاب »بچه های عاشورا« 
اثر طاه��ره ایبد به عنوان یک��ی از کتاب های 
پویش »روشنا« وارد بازار کتاب شد. »بچه های 
عاش��ورا« روایتگر جوانان و نوجوانان قهرمانی 
اس��ت که در کنار امام حسین)ع(، فداکاری ها 
و دلاوری های بسیاری انجام داده اند. این کتاب 
عاشورایی برای گروه س��نی کودک و نوجوان 
توسط انتشارات »به نشر« به چاپ رسیده است. 

افتتاح »تالار پیروزی« باغ موزه 
دفاع مقدس

شش��مین تالار باغ م��وزه دفاع مق��دس از 
مجموعه تالارهای هفتگانه این باغ موزه با عنوان 
»تالار پیروزی« ظهر چهارش��نبه افتتاح ش��د. 
به گزارش تسنیم، باغ موزه دفاع مقدس بنا دارد 
بخش��ی از تالارها و فضاهای خود را به گونه ای 
تغییر دهد تا بازدیدکنندگان با بازدید از تالارها 
و فضاهای باغ موزه فضای جنگ را بخوبی درک 
کند. از آنجایی که مفهوم پی��روزی در جریان 
بازدید از تالار پیروزی در ذهن بازدیدکنندگان 
تعریف نمی شد، مجموعه باغ موزه دفاع مقدس 
بر آن شد تا محتوای جدیدی را برای این تالار 
پیش بین��ی کند و این فضا ب��ا محتوای جدید 
ایج��اد و با افتتاح این تالار که کار س��اخت آن 
یک سال به طول انجامید، بازدیدکنندگان فضای 
تاکتیکی جنگ را در ششمین تالار از تالارهای 
هفتگانه باغ موزه دفاع مقدس مشاهده می کنند.

نگارش زندگینامه 
»مسیح کردستان«

چ��اپ جدید کتاب »محمد، 
نوشته  کردس��تان«،  مسیح 
نصرت الله محمودزاده از سوی 
انتشارات روایت فتح به چاپ 
می رس��د. به گزارش تسنیم، 
کتاب »مس��یح کردس��تان« که سال ها پیش 
توس��ط این نویسنده به چاپ رسیده بود، پس 
از گذش��ت ۱7 سال و طی تحقیقات بیشتر و 
کامل تر میدانی و کتابخانه ای توسط نویسنده 
به صورت کامل در قالب کتابی جدید با عنوان 
»محمد، مس��یح کردستان«  به زندگی شهید 
بروجردی می پردازد. فرماندهان شهیدی چون 
صیاد شیرازی، متوسلیان، همت، ناصر کاظمی و 
کاوه برخی از چهره های شاخصی هستند که از 
آنها در کتاب »محمد، مسیح کردستان« سخن 

رفته است.

اخبار
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گروه فرهن�گ و هنر: حاش��یه های اخیری که پس 
از بازداش��ت یکی از س��رمایه گذاران اصلی و نوظهور 
س��ینمای ای��ران برای تع��دادی فیلم س��ینمایی و 
البته مجموعه »ش��هرزاد« اتفاق افتاده، س��وال های 
 جدی  را درباره اقتصاد س��ینما به وجود آورده است. 
به گزارش »وطن امروز«، موضوع ورود س��رمایه های 
غیرش��فاف به س��ینما ک��ه محملی برای پوش��ش 
فعالیت های بعضا فسادآمیز اقتصادی است، با بازداشت 
تهیه کننده مجموعه شهرزاد به مساله ای اصلی بدل 
شده اس��ت. تهیه کنندگان سینما معتقدند، سینما 
جذابیت اقتصادی ندارد و تنها ویترینی برای عناوینی 
مانند فعال فرهنگی اس��ت. ویترینی که در پس آن 
رانت ه��ای اقتصادی و ارتباط های مافیایی در اقتصاد 
به وجود می آید. اختلاس صندوق ذخیره فرهنگیان 
گویا یکی از این موارد است. درباره همین موضوع با 4 
تن از تهیه کنندگان صاحبنام سینمای ایران گفت وگو 
کرده ای��م و نظرات آنها را درباره »ورود س��رمایه های 

غیرشفاف و بادآورده به سینما« جویا شدیم. 
سیدضیاء هاشمی: »تهیه کنندگان یک شبه«  ■

از کجا آمده اند؟
ش��ورایعالی  عض��و  هاش��می،  س��یدضیاء 
تهیه کنندگان درباره ورود س��رمایه های غیرشفاف 
به س��ینما به »وطن امروز«،  گفت: مسؤولان ما در 
خواب هستند. کش��ور از این پول های بادآورده پر 
شده است. سینما جذابیت اقتصادی ندارد چرا که 
اگر داشت، آقازاده ها اجازه نفس کشیدن هم به ما 
نمی دادند. بنابراین ویترین خاصی دارد. خیلی ها به 
خاطر ش��هرت و عکس گرفت��ن وارد فضای تولید 
می ش��وند تا از نام و نش��ان اس��تفاده کنند. گویا 
اجنه در سینما س��رمایه گذاری می کنند. ما تذکر 
می دهیم اما گوش شنوایی نیست.  تهیه کننده فیلم 
شوکران با بیان اینکه ما اصرار داریم تهیه کنندگان 
از طری��ق س��ندیکاها وارد فعالیت ش��وند، گفت: 
متاسفانه برخی مسؤولان سفارش افراد را می کنند 
و خیلی ها به خاطر همین س��فارش ها یک ش��به 
تهیه کننده می شوند. آقایی به خاطر اینکه پدرش 
به ش��خص وزیر س��فارش کرده، مج��وز می گیرد 
و عن��وان تهیه کننده را یدک می کش��د. ما با این 
نوع پول ها مش��کل داریم.  این تهیه کننده با اعلام 
اینکه »ما بش��دت از سرمایه گذار بخش خصوصی 
استقبال می کنیم« ادامه داد: ما اصلا پول دولت را 
نمی خواهیم. پول دولت برای سینما حرام است. ما 
نمی خواهیم پولی که از طریق یارانه باید در اختیار 
مردم قرار بگیرد یا صرف امور عمرانی شود در سینما 
خرج شود.  رئیس جامعه صنفی تهیه کنندگان با 
بیان اینکه »متاس��فانه هیچ استراتژی ای برای کار 
فرهنگی وجود ندارد« گفت: پول های حرام فضای 
کش��ور را فراگرفته اس��ت. این پول ها آسیب های 
ج��دی به زندگی وارد کرده و مس��ؤولان را خواب 
برده اس��ت. ما مرتبا اعلام می کنیم که تهیه کننده 
بدون مجوز صنف نباید اجازه کار داش��ته باشد. ما 
مصرانه می خواهیم پول های مشکوک وارد سینما 

نشود. پول های سالم هم حتی 
نباید بدون نظارت وارد شوند. 
وی با ط��رح این س��وال 
»تهیه کنن��دگان  ای��ن  ک��ه 
یک ش��به« از کج��ا آمده اند؟ 
گفت: آدم های��ی مثل امامی 
که سرمایه ش��ان را به سینما 
جدی  آس��یب های  می آورند 
به این ح��وزه وارد می کنند. 
دس��تمزدها را بش��دت ب��الا 
برده اند. مثلا همین شهرزاد ۲ 

گویا قرار است با دستمزدهای چند برابر سری اول 
ساخته ش��ود که البته به طور قطع با این شرایط 
پی��ش آمده برای تهیه کننده به مش��کل برخواهد 
خورد.  تهیه کننده فیلم سینمایی »اعتراض« افزود: 
ما اعتقاد داریم روش های فاقد استراتژی در سینما 
آس��یب های جدی به این حوزه زده است. ما بویژه 
درباره ش��رایط فعلی ویدئوه��ای خانگی منتقدیم 
و ب��ه وضع کنونی اعتراض داری��م. همانطوری که 
به افزایش تولید تله فیلم ها در س��یمای جمهوری 
اس��لامی در دوره آق��ای ضرغامی منتق��د بودیم.  
عضو ش��ورایعالی تهیه کنندگان در پاس��خ به این 
سوال که »چرا هنرمندان و بازیگران در قبال ورود 
س��رمایه های مشکوک و ش��بهه دار موضعی اتخاذ 
نمی کنند« گفت: عدم درآمد و بحث معیش��ت در 
سینما فراگیر شده است و گرفتاری های سینماگران 
فرصت پرسش به اینکه این پول ها از کجا آمده اند 
را نمی ده��د. از طرف دیگر حج��م روزافزون ورود 
پول های بادآورده و سرمایه های مشکوک در فضای 
کلی کشور و فساد شرایطی را ایجاد کرده است که 
مقدار کم پول بادآورده در سینما به چشم می آید.  
موضوع پول حلال و طیب دیگر دغدغه هیچ کس 

نیست و این خیلی نگران کننده و خطرناک است. 
محمدرضا ش�فیعی: اقتصاد س�ینما اقتصاد  ■

سالمی نیست
محمدرض��ا ش��فیعی، تهیه کننده بس��یاری از 
مجموعه های تلویزیونی و س��ینمایی نی��ز درباره 
س��رمایه گذاری های غیرش��فاف در س��ینما ب��ه 

»وطن ام��روز« می گوی��د: اقتصاد س��ینما اقتصاد 
س��المی نیس��ت. م��ا در س��ال های اخی��ر، ورود 
سرمایه های غیرشفاف در س��ینما زیاد داشتیم به 
 خاطر اینکه اقتصاد فرهنگ و هنر و بویژه س��ینما، 
مرق��ون به صرفه نیس��ت. تهیه کنن��ده »وضعیت 
سفید« با بیان اینکه »پایه ها و مختصات اقتصادی 
که برای سینما تعریف ش��ده اعم از اکران، نمایش 
خانگی، تلویزی��ون و... وجود ن��دارد«، افزود: وقتی 
تهیه کننده ای س��رمایه ای به س��ینما می آورد و  به 
خاطر نبود س��ازوکارها امکان جذب و س��ودآوری 
ب��رای وی وجود ندارد، برای س��اخت آثار هنری از 
دستگاه های دیگری استفاده می کند و عدم شفافیت 
از اینها نشأت می گیرد. اینکه پول شخصی باشد یا 
پول یک دس��تگاه دولتی باشد هم فرقی در بحث 

شفافیت نمی کند. 
ش��فیعی با اعلام اینکه »پایه ه��ای اقتصاد در 
سینما سالم نیست« گفت: در این سال ها به جای 
اینکه پایه های سینما را محکم کنیم، پول دولتی 
و غیردولت��ی و مصوب��ه مجلس را خ��رج فیلم ها 
کرده ایم. اگر ما ساختار سینما را دقیق کرده بودیم 
و اگر دفاتر پخش جامعی که می توانند فیلم ها را به 
سودآوری برسانند داشتیم، وضع سینما این نبود و 
خود فیلم های سینمایی به سود می رسیدند. در این 
حالت دیگر پول زیرمیزی و پول دولتی بی حساب و 

کتاب هم وارد سینما نمی شد. 
تهیه کننده هیهات در ادامه 
گفت: مطمئن باشید اگر فکری 
نش��ود بازهم از ای��ن اتفاقات 
مش��ابه در حوزه سرمایه ای در 
س��ینما خواهد افتاد. پیش از 
ای��ن آدم های زیادی داش��تیم 
ک��ه ب��رای اینک��ه از معافیت 
مالیاتی فرار کنند، یا به دلایل 
کار اقتص��ادی از ابزار فرهنگ 
استفاده کردند که از بخش های 
اقتصادی بهره مند ش��وند. این 
پول پول ناس��المی اس��ت و اگر به سینما بیاید به 

اقتصاد فیلم های دیگر نیز لطمه خواهد زد.  
وی با اشاره با ساخت سریال ها در شبکه نمایش 
خانگ��ی ادامه داد: مثلا یک س��ریالی ب��ا ۱۰-۱۲ 
میلیارد تومان و سریال دیگری با 4میلیارد تومان 
ساخته می شود. اساس��ا چون این پول بی حساب 
و کتاب آمده اس��ت اگر تهیه کننده ای بخواهد کار 
مقتصدان��ه ای بکند نمی تواند ب��ا عوامل خوب کار 
کن��د. چون پول بادآورده ای که به س��ینما می آید 

دستمزدها را بالا می برد. 
شفیعی با اشاره به مشکلات مبنایی در سینما 
گفت: این همه س��ال است سریال تاریخی در این 
کشور س��اخته می ش��ود اما ما هنوز یک شهرک 
س��ینمایی نداریم. سوریه که وس��ط جنگ است 
ش��هرک س��ینمایی تاریخ��ی ای دارد از آنچ��ه ما 
داریم بهتر اس��ت. چ��ه در فیلم های تاریخی و چه 
در س��ریال ها. دکورهای فیلم آق��ای حاتمی کیا را 
خ��راب کردند. برای مختار آن همه دکور زدند بعد 
خراب شد. در حوزه پردیس های سینمایی هم اگر 
ما وضعیت مناسب و۱۰۰ پردیس سودآور داشتیم 
و تهیه کنن��ده مطمئن می ش��د هم س��رمایه اش 
برمی گردد و هم فیلم دیده می شود، نیازی به این 

سرمایه های شبهه دار نبود.
این تهیه کننده با انتقاد از وضعیت هزینه دولتی در 
فرهنگ و هنر گفت: بودجه دولتی باید سرمایه  گذاری 

شود نه اینکه در تولید فیلم هزینه شود. 
حبیب الله کاسه س�از: س�رمایه گذار براساس  ■

اصول و قرارداد مشخص جذب شود
حبیب الله کاسه س��از، تهیه کننده نام آش��نای 
س��ینمای ایران درباره چگونگی ورود سرمایه گذار 
بخش خصوص��ی به عرصه فرهن��گ و هنر بویژه 
پروژه های سینمایی به »وطن امروز« گفت: جدا از 
چگونگی ورود انواع سرمایه گذاران به عرصه فرهنگ 
باید این را مدنظر قرار داد که ورود س��رمایه گذار با 
این همه هزینه ها بویژه در س��ینما جزو ضروریات 
است و تهیه کنند گان سینما به شخصه نمی توانند 
این تع��داد زیاد فیلم در کش��ور تولید کنند. باید 
دانس��ت تهیه کنندگی نیاز به یک تخصص دارد و 

یکی از آنها جذب سرمایه گذار است.
کاسه س��از ک��ه تهیه کنندگ��ی آث��ار پرفروش 
سینمایی همچون »اخراجی ها« و »اخراجی ها۲« 
را به عهده داشته است، در پاسخ به اینکه به صرف 
وجود سرمایه گذار خصوصی به عرصه فرهنگ نباید 
سازوکاری مش��خص وجود داشته باش��د، عنوان 
کرد: حتما باید ش��رایطی برای ورود باش��د اما من 
می گویم کاری نکنیم که کلا س��رمایه گذار بخش 
خصوصی از حضور در عرصه فرهنگ ناامید ش��ود. 
س��ینما باید روی پای خود بایستد و اینکه چقدر 
ش��فاف در حوزه مالی عمل ش��ود دیگر براساس 
تخصص تولیدکنندگان خواهد بود تا هم اثر خود 
را به نحو احس��ن تولید و هم س��رمایه  س��المی را 
فراهم کنند. تهیه کننده قدیمی س��ینمای ایران با 

انتقاد از سرمایه گذارانی که به 
س��رعت ادعای تهیه کنندگی 
در س��ینما پی��دا می کنن��د، 
ادامه داد: متاس��فانه جایگاه ها 
مش��خص نیس��ت، در حالی 
که بای��د قوانینی ب��رای ورود 
افرادی خارج از بدنه سینما به 
این عرصه وجود داشته باشد. 
از این نظر باید س��رمایه گذار 
خوب براس��اس ی��ک اصول و 
قرارداد مش��خص جذب شود 

و بتدریج و با چند س��ال فعالیت بتواند سلامت و 
توانایی خود را در این حوزه ثابت کند. تهیه کننده 
فیلم »مزرع��ه پدری« ضمن عن��وان این موضوع 
که وج��ود تخصص و علاقه در جهت شناس��ایی 
افراد علاقه مند به حوزه فرهنگ و هنر مس��اله ای 
اساسی اس��ت، ادامه داد: ما دیدیم خیلی ها بعد از 
مدتی آمدند و رفتند بدون اینکه کار خاصی در این 
حوزه انجام دهند، پس علاقه و توانایی افراد مساله 
مهمی است و اگر سرمایه گذاری بتواند در این مسیر 
راهش را بخوبی ادامه دهد، جزو الزامات کار است. 
به شرطی که تخصص و تجربه این کار را پیدا کند. 
حبیب الله کاسه ساز با اشاره به اینکه همیشه استثنا 
در هر زمینه ای وجود دارد و کلیت سینمای ایران 
از افراد شایسته ای برخوردار است، افزود: نباید حالا 
که چند نفر را دس��تگیر کردن��د، به افراد مختلف 
سرمایه گذار به دیده شک نگاه کرد. من اطلاع دارم 
در شورایعالی تهیه کنندگان قوانینی در حال تهیه 
 است که یکسری الزاماتی برای ورود تهیه کنندگان و 
سرمایه گذاران ایجاد شود و از این نظر این حوزه هم 

دارای شرایطی قابل کنترل خواهد شد.
حسن توکل نیا: ناشناخته  می آیند، پول فاسد  ■

می آورند
حس��ن توکل نیا از مدیران دفتر تولید و پخش 
»یکتا فیلم« اس��ت که به همراه ب��رادرش از اوایل 

انقلاب آثار سینمایی متعددی را تولید کرده اند.
حسن توکل نیا در گفت وگو با »وطن امروز« به 
نبود فرآیندی مناس��ب در ورود سرمایه گذاران به 

سینما اشاره کرد و در این باره عنوان کرد: »متاسفانه 
فضای نامطلوبی در س��ینما وجود دارد و هرکسی 
می تواند تنها با داشتن شرایط مالی بالا وارد چرخه 
تولید شود. در حالی که باید هر سرمایه ای که وارد 
سینما می شود از طریق دفاتر و اشخاص معتبری 
صورت بگیرد. ما در کشورمان تهیه کنندگان زیادی 
داری��م که مورد اعتماد کامل هس��تند و تنها باید 
اینها اجازه داشته باش��ند به جذب سرمایه گذار و 
مش��ارکت با آنها بپردازن��د. در این صورت اتفاقات 
فعلی پولشویی در سینما بس��یار کمرنگ خواهد 
شد.« توکل نیا در پاسخ به این مساله که بسیاری از 
سرمایه گذاران سینما و حتی افراد مورد ابهام مالی از 
طریق دفاتر سینمایی به سرمایه گذاری می پردازند، 
بیان داش��ت: »مس��اله مهم وجود تهیه کنندگان 
حلال خور است. اینکه هر آدم ثروتمندی از خارج از 
محدوده سینما به آنها رجوع کرد، ناگهان خودشان 
را نبازند!« تهیه کننده فیلم »دست های آلوده« به 
لزوم تحقیق و شناسایی سرمایه گذاران توسط دفاتر 
تولید سینما اش��اره کرد و افزود: »تولیدکنندگان 
سینما نباید به بهانه اینکه سرمایه گذاری پیدا شده 
و نباید از دستش داد، به هر پیشنهادی پاسخ مثبت 
دهند. بلکه باید کاملا همه زوایای کار را بررس��ی 
کرده و با تحقیق س��رمایه ها را وارد پروژه س��اخت 

فیلم کند«.
توکل نی��ا ب��ا عن��وان اینک��ه بس��یاری از این 
پرونده های مساله دار سینما ناشی از عدم دقت در 
انتخاب س��رمایه گذاران در سینما است، افزود: »به 
والله خیلی ها در این س��ال ها به من مراجعه کردند 
تا در فیلم هایم سرمایه گذاری کنند اما شما پرونده 
کاری مرا ببینید به جز آقای محمدرضا مفیدی که 
از دوستان من بوده و در ۳ فیلم من سرمایه گذاری 
ک��رده دیگر هی��چ س��رمایه گذاری را نپذیرفتم و 
هم��راه با برادرم فیلم ها را س��رمایه گذاری و تولید 
کردیم. آقای مفیدی هم از دوستان ما بود و ما هر 
سرمایه ای را بدون تحقیق نمی پذیریم. خدا را شکر 
می کن��م برخلاف برخی ها حتی از بازیگران و افراد 
دیگر هم برای سرمایه گذاری در فیلم خود استفاده 
نکردیم. اما برخی ها هرکسی را که پولی می آورد را 

با سرعت جذب می کنند«.
تهیه کنن��ده فیلم »کاغذ بی خط« در پاس��خ به 
اینکه برخی اهالی فرهنگ و هنر و متولیان امر، ورود 
سرمایه گذاران مختلف را در راستای شکوفایی اقتصاد 
در سینما می دانند و از این رو از ورود سرمایه گذاران 
اس��تقبال می کنند، عنوان کرد: »نمی خواهم درباره 
شخص خاصی صحبت کنم. اما در همین سینما و در 
شبکه نمایش خانگی خیلی از همین تهیه کنندگان 
و اف��راد مورد وثوق س��ینما هس��تند ک��ه بتوانند 
سرمایه گذاری کنند. حتی تولید برخی فیلم هایی که 
همین سرمایه گذاران نامناسب در این سال ها انجام 
دادند، آثار مناسبی نبود که حالا کمکی به سینمای 
ایران کرده باش��د!« توکل نیا ورود افراد مساله دار در 
فرهنگ و هنر را سرپوشی برای انواع مفاسد اقتصادی 
آنها دانسته و در این باره گفت: 
ناش��ناخته که  افراد  »اینگونه 
ناگه��ان وارد عرصه فرهنگ و 
هنر می شوند و پول های فاسد 
را وارد می کنند می خواهند از 
این حوزه به نفع منافع شخصی 
خود استفاده کنند و آثاری که 
هم  می کنند  س��رمایه گذاری 
هیچ کمکی ب��ه هنر نمی کند 
و تنها فضا را نامناسب کرده و 
وضعیت دفاتر معتبر سینمایی 
را مختل می کنند«. تهیه کننده فیلم »س��ایه هایی 
موازی« افزود: »هنگامی که هنوز س��ینمای کافی 
ب��رای اکران نداریم، نیازی به این همه تولید و ورود 
سرمایه گذاران ناشناخته نیست. دولت هم به جای 
جلوگیری از اختلاس ها ورود بیهوده ای به مس��ائل 
فرهنگی دارد! به این دخالت ها نیازی نیست و باید 
دولت وارد نظارت در عرصه فرهنگ شود. این همه 
اختلاس از کجا می آید؟ اینها به دلیل عدم نظارت و 

کنترل لازم است«.
توکل نیا به عدم کنترل لازم در ورود سرمایه گذار 
در عرصه فرهنگ و هنر اشاره کرده و احتمال ورود 
مفاس��د دیگری را در آینده  بس��یار زیاد دانست و 
در این باره ادام��ه داد: »این چند نفری که بتازگی 
اسمشان عنوان شد تنها نمونه ای از افرادی هستند 
که ناگهان وارد عرصه فرهنگ و هنر می ش��وند و 
هنوز هم افراد دیگری هس��تند که نام شان عنوان 
نشده اس��ت! خیلی ها در س��ینما باور نمی کردند 
 ای��ن افراد س��رمایه گذار بازداشت ش��ده ب��ه بهانه 

پولشویی وارد سینما شدند.«
توکل نی��ا در پاس��خ ب��ه اینکه از چ��ه منابعی 
می توان ورود مفاسد اقتصادی را مورد بررسی قرار 
داد، عنوان کرد: »این س��رمایه گذاران آنقدر زیرک 
هستند که هر کسی نمی تواند آنها را شناسایی کند. 
اما جدا از دقت دفاتر تولید به نظرم وزارت ارشاد از 
طریق اطلاعاتی که دارد و از طریق واحد حراست 
خود می تواند جلوی ورود افراد فاس��د را به عرصه 

فرهنگ بگیرد«.

گفت وگوی »وطن امروز« با 4 تهیه کننده صاحبنام سینمای ایران درباره »ورود سرمایه های بادآورده به سینما«

ناشناخته  می آیند، پول فاسد می آورند
 سینما جذابیت اقتصادی ندارد؛ اگر داشت آقازاده ها اجازه نفس کشیدن هم نمی دادند

هاش�می: آدم هایی مث�ل امام�ی که 
سرمایه ش�ان را به س�ینما می آورند 
آس�یب های جدی به این ح�وزه وارد 
می کنند. دس�تمزدها را بش�دت بالا 
برده ان�د. مثلا همین ش�هرزاد 2 گویا 
قرار اس�ت با دستمزدهای چند برابر 
سری اول ساخته شود که البته به طور 
قطع با این ش�رایط پی�ش آمده برای 

تهیه کننده به مشکل برخواهد خورد

شفیعی: اگر فکری نشود بازهم از این 
اتفاقات مشابه در حوزه سرمایه ای در 
سینما خواهد افتاد. آدم های زیادی 
داش�تیم که برای اینک�ه از معافیت 
مالیاتی فرار کنند، ی�ا به دلایل کار 
اقتصادی از ابزار فرهنگ اس�تفاده 
کردند. این پول پول ناس�المی است 
و اگ�ر ب�ه س�ینما بیاید ب�ه اقتصاد 

فیلم های دیگر نیز لطمه خواهد زد


